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Reunió d’avaluació i reflexió del Grup de treball 
sobre transició energètica al món local  
de la Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la Sostenibilitat

Dilluns 8 de maig. 10 a 13h al Pati Manning 

Relatoria de la sessió i resultats de les dues dinàmiques per preparar el Pla de 
treball de grup pel mandat 2023-2027. 

Reptes de futur de la transició energètica local 

Presentació a càrrec d’Enric Coll, Cap de la Secció d’Educació i Participació 
Ambiental de l’Oficina Tècnica d'Educació i Promoció Ambiental (Gerència de 
Serveis de Medi Ambient) de l’Àrea d’Acció Climàtica de la Diputació de 
Barcelona 

Objectius de la sessió: 

- Compartir necessitats i interessos entre els municipis.
- Treballar com a xarxa.
- Trobar elements per compartir i treballar-los a través d’aquests espais.

Destacar que aquest pla de treball va sorgir fa 4 anys, quan no es parlava encara de 
comunitats energètiques, per posar un exemple. Els temes destacats aleshores eren la 
mobilitat elèctrica, l’autoconsum, l’eficiència energètica o l’enllumenat públic. Hi havia 
activitats previstes i programades i a la tardor del 2019 es van començar a posar en 
pràctica. 

La Covid-19 va marcar els inicis de l’actual mandat 8que ara acaba) però, tot i així, 
s’ha pogut fer activitats de tots i cadascun dels temes que es van apuntar al principi. 
Destacar en aquest punt la memòria d’actuació realitzada i els vídeos elaborats amb 
contingut relacionat al que s’ha estat fent al grup de treball. 

Aquest mandat s’han pogut dur a terme tres grans formats d’activitats: 

‐ Seminaris. 4/6 sessions a l’any, totes virtuals. Fets juntament amb l’Associació 
Ecoserveis. S’ha parlat de la implicació de la ciutadania en aquests projectes, 
de les estratègies de descarbonització, les opcions de finançament per a 
ajuntaments, etc. 

‐ Trobades d’agències d’energia. 
‐ Cicles tancats pels tècnics municipals. Destacar el que va haver-hi sobre 

ordenances per temes d’autoconsum fotovoltaic i els de bones pràctiques sobre 
projectes municipals. 

Des de la xarxa també s’ha ofert ajuda als ajuntaments per a impulsar convocatòries 
europees. L’objectiu és buscar projectes que uneixin. 
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Proposta pel proper mandat: combinar les trobades virtuals i presencials. 

Comunicació: El que es fa s’explica per sostenible.cat amb un butlletí setmanal i a 
través també d’un monogràfic mensual. També es dona a conèixer per les xarxes 
socials de la Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la Sostenibilitat. Aquestes són les eines 
disponibles a dia d’avui. 

Sessió 1 

A càrrec d’Adrià Serrarols, consultor energètic d’Ecoserveis 

Participació: Membres de l’Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat de la Diputació de 
Barcelona, la Diputació de Tarragona i de Girona, així com participants de l’Associació 
dels Micropobles i de la Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la Sostenibilitat. Destacar que 
hi ha representants del Montsià, la Garriga, Granollers, Sant Just Desvern, Osona, el 
Ripollès, el Bages, Pallejà, Sant Sadurní d’Anoia, Vic, Baix Llobregat, Vallès 
Occidental, Barberà del Vallès o Vacarisses, entre d’altres. 

Conclusió dels assistents a la pregunta: És fàcil apuntar què és vol fer però és 
complicar dotar les administracions de recursos econòmics, cosa que es vol revertir en 
el proper mandat. 

Respostes extretes d’aquest recurs en línia (consultable) 

https://www.mentimeter.com/app/presentation/altuzafyks6vqhw3gxk5syjhuj2cdp4f/fobggmimu41s
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Conclusions dels assistents a la pregunta:  

‐ Combinar presencialitat i format en línia: La presencialitat està bé però les 
sessions en línia faciliten la participació de molta més gent. Si ets de Barcelona 
és més fàcil venir presencialment, però si es ve de lluny és més complicat. Si 
són sessions informatives, es prefereix el format telemàtic. Si són participatives 
es prefereix el format presencial. 
 

‐ Ideal de durada de les jornades: Que puguin ser d’hora, hora i mitja. Són útils 
perquè permeten la formació sense treure massa temps. 
 

‐ La presencialitat treu força temps si es vol venir amb transport públic. 
 

‐ Quan es parla dels casos d’èxit està bé, però també agradaria veure com 
s’extrapolen els casos d’èxit a la resta de municipis de la província de 
Barcelona. El model d’Osona, per exemple, funciona perquè la regió té unes 
característiques molt concretes. Un pas més enllà seria presentar quines eines 
cal aplicar perquè la transició energètica funcioni a regions que presenten 
característiques diferents. 
 

‐ Amb les bones pràctiques seria interessant aportar dades. Els models d’èxit 
d’Osona ho són perquè hi ha molta gent treballant. Es podria explicar quants 
recursos són necessaris perquè allò fructifiqui, Està bé saber quina ràtio de 
recursos és necessària per a replicar el model. Per moltes ganes que s’hi 
posin. Explicar hores de personal, hores de dedicació, etc. 
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Sessió en grups 

A càrrec d’Enric Coll i Adrià Serrarols 

Es formen un total de 6 grups per a dur a terme la dinàmica. 

Objectius: 

‐ Treballar en grup quins serien els temes que s’haurien de tractar en aquests 
quatre anys de mandat que venen.  

‐ Tractar necessitats, reptes. Tant de forma individual i com de forma 
compartida, entre municipis. La manca de finançament, per exemple, és un 
punt compartit, però que no es podrà resoldre en aquestes sessions.  

‐ Parlar de les preocupacions compartides perquè quedi clar què es pot treballar 
en aquests espais i què no. 

 

Conclusions Taula 1 

Seria interessant, parlant de cotxes elèctrics, tenir un Excel a on posar valor de quin és 
el cost de tenir un carregador i què es pot cobrar. Mirar també què cobra cada municipi 
per tenir a on comparar. 

La dificultat que té cada ajuntament per a parlar amb les comercialitzadores per les 
comunitats energètiques. Seria interessant buscar un protocol i que una entitat 
supramunicipal pogués ajudar en aquesta gestió per ajudar a desencallar els temes. 

“Els ajuntaments tenen moltes dificultats per parlar amb les comercialitzadores.” 

 

Conclusions Taula 2 

S’ha parlat dels impediments que hi ha amb la xarxa elèctrica i les comercialitzadores, 
sobre tot relatiu a l’autoconsum compartit. Hem parlat també del bon funcionament de 
les instalꞏlacions tèrmiques, que no estan sent promogudes. Creiem que s’haurien de 
promoure mesures per a l’eficiència energètica i parlar de les bombes de calor. 

ICAEN i el retard que suposa la tramitació amb ells. Problemàtica que tindrem aviat 
amb la gestió de l’autoconsum compartit. Aquests projectes d’autoconsum compartit 
que es posen en marxa han de tenir finançament durant molts anys i una gestió 
administrativa que s’ha de tenir en compte. No podem trobar-nos amb que, en quatre 
anys, vingui algun altre grup que no ho vegi viable. El finançament inicial t’ajuda a 
posar-ho en marxa, però no es té en compte el manteniment. 
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Com a tècnics hem de tenir en compte el cicle de vida dels equips. Amb el vehicle 
elèctric de seguida volem canviar flotes. Cal mirar quina problemàtica futura implicarà 
el que s’està canviant i implementant a l’actualitat. I potser fer una eina per valorar-ho. 

“Cal mirar quina problemàtica futura implicarà el que s’està canviant i 

implementant a l’actualitat” 

 

Conclusions Taula 3 

CELs en el sector industrial. Interacció de la indústria amb les CE. Per acabar-les 
d’impulsar cal un recolzament continu jurídic, persónal i tècnic. Donar l’impuls és una 
cosa, però hi ha manca de persónal perquè el projecte continuï. 

Els municipis de pocs habitants no arribem a totes les subvencions, perquè no tenim 
capacitat per treballar-ho. Amb les renovables (geotèrmia, biomassa), quan hi ha 
errors o dificultats, la gent deixa de donar-hi suport. 

Preu de l’energia en hores de sol està baixant en hores de sol. Això vol dir que s’haurà 
de pensar com es treballa això. Com s’optimitza, com es gestiona. Fa molt de temps 
que se’n parla però no hi ha eines disponibles al mercat. És interessant pensar en el 
que estem produint ara. S’estan posant moltes plaques solars, per exemple. Cal un pla 
per saber, en uns anys, què en farem de tots aquests residus. 

Cooperatives agràries. Donar empenta a les Terres de l’Ebre. La federació ha pactat 
un model de finançament que els ha funcionat. El tema de calor – fred no és banal si 
es pensa en una CE que afecti PIMES. La solar fotovoltaica, a les empreses, no els 
surt rentable. Repte: parlem de colꞏlaboració públic-privada però aquesta no està 
dinamitzada.  

“Per acabar d’impulsar CE cal un recolzament continu jurídic, persónal i tècnic.” 

“Els municipis de pocs habitants no arribem a subvencions perquè no tenim 

capacitat per treballar‐ho.” 

 

Conclusions Taula 4 

A vegades volem anar molt de pressa però després ens trobem amb que no podem 
tramitar administrativament certes coses. Les subvencions europees del Next 
Generation no estaran resoltes per l’ICAEN fins d’aquí un temps. Promocionem certs 
projectes que després no poden tenir continuïtat o no amb la rapidesa que voldríem. 

Cal una transversalitat de la Transició energètica dins dels propis ajuntaments. 
S’hauria de crear una estructura perquè tots els departaments tinguin en compte 
aquest concepte. No ha de ser un bolet, ha de ser transversal i dotar de recursos 
humans i pressupostaris perquè impliqui tots els actors municipals i perquè, per 
exemple, no s’escapin subvencions o gestions similars. 
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La xarxa serveis per buscar sinèrgies. Es podria elaborar un mapa per veure en resum 
què fa cada poble i tots tinguem aquesta eina per saber què s’està fent a cada territori. 
Estem molt centrats en la fotovoltaica i hi altres formes. 

“Cal una transversalitat de la Transició energètica dins dels propis ajuntaments.”  

“Promocionem certs projectes que després no poden tenir continuïtat o no amb la 

rapidesa que voldríem.” 

 

 

Conclusions Taula 5 

Deures per la Xarxa. Quan acabi el proper mandat estarem molt a prop de l’objectiu 
2030. La Diputació aporta molts recursos a la Xarxa de Biblioteques públiques. I ho fa 
perquè funciona i té molta demanda. La nostra carta als reis es convertir-nos en un 
tipus de xarxa amb recursos. Més que una xarxa de suport, volem una xarxa de gestió. 
Així, quan un municipi no arribés, la xarxa podria aportar aquest plus de gestió directe. 

Les polítiques de transició energètica sempre estan molt centrades en un tipus de 
persónes molt concretes. Moltes vegades els colꞏlectius vulnerables queden fora. Seria 
molt interessant tenir recursos o eines per abordar aquest tipus de públic i no oblidar-
nos d’una transició energètica molt més transversal. 

“La nostra carta als reis es convertir‐nos en un tipus de xarxa amb recursos. Més 

que una xarxa de suport, volem una xarxa de gestió.” 

“Les polítiques de transició energètica sempre estan molt centrades en un tipus de 

persónes molt concretes. Els col∙lectius vulnerables queden fora.” 
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Ponència Joan Herrera: El Prat del Llobregat 
Una estratègia energètica municipal 

S’han posat en marxa estratègies de CE però la realitat és que s’han desplegat amb 
una norma que considerem “light”. Una CE no és autoconsum però, a la vegada, hem 
entès que l’autoconsum és el que impulsa les CE. La demora en les legalitzacions 
de l’autoconsum compartit fan que les CE no siguin viables. Nosaltres, des del Prat, 
portem 14 mesos i encara no ho hem pogut legalitzar. Alguna cosa no quadra. 

Present: Hem de guanyar la batalla per fer de l’autoconsum una realitat. Estem 
pensant en l’estratègia, que és una proposta de reforma del real decret que ho regula.  

1) Estem treballant amb un grup de juristes per canviar el marc legal. 
2) Hem posat damunt d ela taula la creació de la figura del gestor de l’autoconsum 

compartit. 
3) 3) garantir un marc retributiu a les comercialitzadores perquè rebin 

compensació en la seva diligència en gestionar l’autoconsum compartit. 

Ara mateix no ens permeten desenvolupar el model. Cal garantir que la pràctica de les 
distribuïdores compleixin el marc normatiu. Tots coneixem a petites distribuïdores que 
sí que estan legalitzant, amb tres quatre mesos.  

Present i futur: 

Rol i lideratge municipal: Quan el municipi forma part de la CE, el marc de confiança 
entre sector domèstic i industrial es multiplica. Si no és així, la ciutadania no se 
n’acaba de refiar. La figura de la CE ciutadana normalment no reparteix beneficis, però 
això no és tant rellevant com que l’Ajuntament estigui dins. Si l’ajuntament és dins, es 
crea el marc de confiança. Quan el municipi hi és, el rol és municipal. 

El gran drama és que els equips que hi ha avui als ajuntaments són petits. Hem de 
situar el debat, des del municipalisme, perquè la musculatura entorn la transició 
energètica a nivell local es multipliqui. Quin és el principal tema de transformació 
municipal aquest següent mandat electoral? L’energètic.  

La colꞏlaboració públic-privada és un model a on el sector privat hi entra però el 
model és públic. No pot ser que els interessos públics quedin supeditats als interessos 
del capital o els inversos privats. Cal garantir el rol de lideratge municipal, però també 
cal que el sector privat cedeixi terrasses privades, d’indústria. Si volem competir amb 
els grans, s’ha d’obrir aquesta finestra. 

Tercer element: Cal ampliar l’àmbit d’acció de les comunitats ciutadanes d’energia. El 
criteri avui és molt estricte. Ampliem el radi d’acció de les comunitats d’energies 
renovables o ampliem els temes que puguin tractar. El que no pot passar és que 
tinguem una materialització de la directiva que no acabin sent realitat. 

Marc jurídic favorable. Les CE han de poder competir en igualtat de condicions. No 
ens en sortirem si l’última promoció de CE de Repsol té les mateixes condicions per fer 
un autoconsum compartit que nosaltres. Cal un marc jurídic que permeti desplegar el 
menú. Més enllà dels 2km, reserva de nodes de capacitat, etc.  
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Què passa amb l’autoconsum? Les empreses d’instalꞏlació estan començant a 
acomiadar gent. L’autoconsum s’ha parat en els últims mesos. Perquè? Tothom que 
es podia instalꞏlar fotovoltaica al xalet se l’han instalꞏlat. I l’autoconsum colꞏlectiu, 
tothom sap els problemes que hi ha per portar-lo a terme. Aquest any han entrat 6.000 
Mwats. Què passa quan tot això entra (en un model marginalista)? Aquesta reflexió 
ens l’hem de fer. Això vol dir que hem de parar l’autoconsum? No. Però tindrem més 
problemes per a implementar-lo. Serà menys competitiu, i n’hem de ser conscients.  

Què s’ha de fer? Passos concrets: 

1) Seguir desplegant l’autoconsum perquè és la base de les CE. Tenir en compte 
la gestió de la demanda i els mercats de flexibilitat i capilꞏlaritat, que no tenen la 
resta en aquesta gestió de la demanda i la flexibilitat. Sabem que la gestió de la 
demanda i la flexibilitat domèstica és ínfima en comparació amb la industrial. 

2) També hi ha l’emmagatzematge. No hem d’aspirar a una bateria a cada casa.  
3) Transitar de la cultura de la propietat (per exemple del vehicle) a l’ús. Aquest es 

un servei que pot assumir la CE? Per nosaltres sí. 

Reptes a tenir en compte: 

1) Abordar la rehabilitació energètica d’edificis. 
2) Treure el gas domèstic. Té sentit que continuem mantenint la caldera de gas 

individual a casa? Això és el que permet la interacció amb l’autoconsum. Com 
aconseguim treure el gas industrialitzant el procés. Hem presentat un projecte 
per instalꞏlar 50 aerotèrmies. Pot ser també biomassa. L’important és treure el 
gas. És un gran repte assumible. Imagineu el que representaria treure el gas 
en aquest escenari que estem plantejant. L’emmagatzematge no és només 
emmagatzematge elèctric. 

 

3) El moment que tenim és molt interessant. Tenim la tecnologia, s’està 
desenvolupant el marc normatiu i ara tenim pals a les rodes. Els nostres pals a 
les rodes són la clau de l’èxit dels que han de venir després. Si Osóna 
fracassa, els que venen darrera ni ho intenten. Estem en un moment 
interessant. 

4) Convèncer als equips municipals de la necessitat de musculatura per a fer això. 
Molts alcaldes no ho veuen un tema electoral. La pregunta a fer a l’alcalde és, 
tens una eina millor per abordar la indústria? Tens una eina millor per a 
relacionar-te amb els actors econòmics? Avui aquest és el tema de 
transformació de pobles i ciutats. 

Consideracions finals de la ponència: 

‐ Hi ha un problema amb els grans industrials perquè a molts l’energia els surt 
més barata segons amb quins contractes tenen.  

‐ El que representa els 2km és que permet arribar a tot el municipi. Es comença 
a parlar d’arribar a molta gent. L’important és començar a parlar d’aquests 
projectes i començar a tenir-los presents. 
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‐ Sense fer res, al que hem impulsat avui des del Prat tenim una llista d’espera 
de més de 400 persónes. Analitzem el teu consum i t’assignem el teu Kw pic. 
L’implementa també ens permetrà fer “apadrina la teva teulada”. Promovem 
també, entre molts altres, que la gent pugui apadrinar x kw d’una teulada. És 
important dur a terme iniciatives que engresquin la ciutadania a formar-ne part i 
que l’ajudin a entendre el sistema o el model energètic actual. 

‐ Destacar eines com la que tenim nosaltres al Prat del Llobregat de la Casa de 
l’Energia. Essencial per a fomentar la cultura energètica de la ciutadania. Hi 
passen escolars, es fa pedagogia, serveis per a explicar conceptes, etc. 

 

Dinàmica final sobre comunitats energètiques 

A càrrec d’Adrià Serrarols, consultor energètic d’Ecoserveis 

Com que la sessió no va donar per més temps, es va obrir el Mural virtual a totes les 
assistents per tal de recollir aportacions. Va estar obert fins els dilluns 15 de maig i s’hi 
podien apuntar els diferents reptes i barreres que poden haver-hi a la implementació 
de comunitats energètiques. Els resultats recollits pels participants han estat els 
següents: 

1. Reptes tècnics: 
o Conèixer la viabilitat i cost d'un punt de connexió prèviament a tirar 

endavant una instalꞏlació 
o Generar nous equips tècnics de treball als ajuntaments 
o Tramitació de les legalitzacions basades en experiències d'èxit 

 
2. Reptes financers: 

o Cercar colꞏlaboració publico-privada a nivell local 
 

3. Reptes jurídics: 
o Crear models d'informes i expedients a l'abast de les CEL 
o Buscar una interlocució amb els fòrums de secretaris/interventors 
o Formar secretaris i interventors 
o Crear protocols per ajuntaments per implementar CELs 

 
4. Governança i participació ciutadana: 

o Treballar colze amb colze amb la ciutadania per generar demanda 
o Sessions gràfiques per establir models de governança i presa de 

decisions dels grups motors 
o Evitar que s’emmarqui només en una part de l'espectre polític 
o Eines i formació per fer arribar les CEL a la ciutadania 

 
5. Altres reptes 

o Formació per tècnics municipals sobre la posada en marxa de CELs en 
tots els àmbits 

 


